
حاض�ر  ح�ال  در      مركزي
جمعيت زيرپوشش 
بيمه سلامت استان مركزي ۶۱۰ هزار نفر است كه 
مي ش�ود.  ش�امل  را  جمعي�ت  ۴۲درص�د 
محمدرضللا جيريايللي مديركل بيمه سللامت 
اسللتان مركزي با بيان اينكه هم اكنون جمعيت 
زير پوشش بيمه سامت ۶۱۰ هزار نفر است كه 
۴۲ درصد جمعيت را شامل مي شود، گفت: رشد 
هزينه هاي درماني نسبت به سال گذشته فزآينده 
شده چراكه پارسال به واسطه شيوع ويروس كرونا 
درمان هاي غيرضروري انجام نمي شد، اما در نيمه 
نخست امسال افزايش ۷۰ درصدي هزينه درمان 
رخ داده است.  وي افزود: ميزان پرداختي هزينه 
از جيب بيماران خاص و سخت درمان از ۳۰ به ۱۰ 
درصد كاهش يافته است.  مديركل بيمه سامت 
استان مركزي ادامه داد: نسخه نويسي الكترونيك 
از سال ۱۳۹۷ از سوي سازمان بيمه سامت آغاز 
شد كه در اسللتان مركزي، شهرستان خمين و 

محات و شازند به صورت پايلوت اين طرح اجرايي 
شد.  جيريايي گفت: براساس قانون برنامه ششم 
و مجلس شوراي اسامي سازمان مكلف است كه 
نسخه نويسي الكترونيك را در سال ۱۴۰۰ اجرايي 
كند كه اين طرح در تمام مؤسسات استاني از اول 

دي ماه جاري كليد مي خورد.  وي افزود: اكنون ۸۵ 
درصد نسخ و خدماتي كه به مردم ارائه مي شود 
به صورت الكترونيك و ۱۵ درصد نيمه الكترونيك 
و كاغذي است.  دكتر جيريايي تصريح كرد: استان 
مركزي به واسطه تعامل و همكاري مناسب بيمه 

سامت با مؤسسات خصوصي و دولتي اين رقم 
۸۵ درصد و در بخش دولتي نيز حدود ۸۸ درصد 
محقق شده است.  مديركل بيمه سامت استان 
مركزي خاطرنشللان كرد: اعتبار دفاتر صندوق 
بيمه همگاني و روسللتاييان تا پايان آذرماه است 
كه بيمه شللدگان مي توانند با مراجعلله به پنل 
سازمان نسللبت به تمديد اين بيمه اقدام كنند 
تا از اول دي ماه براي دريافت خدمات با مشللكل 
مواجه نشوند.  جيريايي گفت: تعهد بيمه سامت 
در حوزه ناباروري امسللال ۷ هللزار ميليارد ريال 
پيش بيني شللده و تمام هزينه هاي تشخيصي، 
درماني و دارويي زوجين نابارور را پوشش مي دهد.  
وي افزود: براسللاس تفاهم بيمه سامت با دفتر 
مهاجران، تمامي افرادي كه از سللوي امور اتباع 
بيگانه ارسال مي شللوند مؤظف هستيم كه بيمه 
پايه سامت براي آنان صادر كنيم و اكنون ۲هزار 
و ۲۰۰ نفر در اسللتان از خدمات بيمه سللامت 

بهره گيري مي كنند.
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حوريه ملكي

كمبودآبكشاورزيدشتورامينتأمينميشود
ط�رح انتق�ال      تهران
پس�اب تهران 
ب�ه ورامي�ن، پيش�وا و قرچ�ك، ب�ه طول 
۳۶كيلومتر با هدف تأمين آب كش�اورزي 

اين مناطق در حال اجراست. 
حسللين نوش آبادي نماينده مللردم ورامين، 
قرچك و پيشوا در خصوص مشكات آبي دشت 
ورامين گفت: اين منطقه با بيش از ۸۰ هزار هكتار 
اراضي قابل كشت و كمبود منابع آب سطحي 
در سال هاي گذشته باعث افزايش ميزان استحصال آب از منابع زيرزميني شد كه اين امر موجب بروز 
پديده فرونشست زمين در اين شهرستان گرديد.  وي افزود: طرح انتقال پساب تهران به ورامين و پيشوا و 
قرچك، به طول ۳۶ كيلومتر در حال اجراست كه با تكميل آن سالانه ۲۸۳ ميليون متر مكعب از پساب هاي 
تصفيه خانه جنوب تهران به ورامين، منتقل مي شود.  نماينده مردم شهرستان هاي ورامين، قرچك و پيشوا 
تصريح كرد: هزينه اجراي اين طرح براساس مطالعات صورت گرفته بالغ بر ۱۶۰ ميليارد تومان برآورد شده 

است كه با نهايي شدن اين  پروژه حياتي، انقاب بزرگي در حوزه كشاورزي اتفاق خواهد افتاد.

افتتاحپروژهآبرسانيبه۱۸روستايخراسانجنوبي
پروژه آبرساني     خراسان شمالي
به ۱۸ روستاي 
شهرس�تان هاي راز و ج�رگلان و مان�ه و 
سملقان با حضور استاندار خراسان شمالي و 

خير كشوري افتتاح شد. 
اين پللروژه به همت خير كشللوري حللاج اكبر 
ابراهيمي و قرارگاه پيشللرفت و آباداني سپاه و 
آبفاي خراسان شللمالي افتتاح شللد.  بهسازي 
چشمه هشت دهنه، اجراي خط انتقال و شبكه 
توزيع بالغ بر ۶۳ كيلومتر و برق رساني و تجهيز دو ايستگاه پمپاژ از اقدامات انجام شده در قالب اين پروژه 
است.  در اين پروژه ۲ ميليارد و ۸۰۰ ميليون تومان توسط خير كشوري با مشاركت قرارگاه پيشرفت و 
آباداني سپاه جوادالائمه)ع( استان و ۱۹ ميليارد و ۲۰۰ ميليون تومان از سوي آبفاي خراسان شمالي هزينه 
شده است.  اين طرح ها، آب روستاهاي سوخسو هاشم، تلكه قوز، مزارجان، پشنده، مزرعه بچه دره، ايپكلي، 
كميلي، اسمي دولان، اشرف دره، حسين آباد، تنگه راز، اشتوت پائين، راستقان، چالتپك، كوه قلعه، چاقان، 

شش خانه و سوخلي را در قالب مجتمع ۱۸ روستايي اشرف دره، تأمين مي كند.

احياواصلاحمراتعاسدآباد3برابرشد
به گفت�ه مدير      همدان
اداره مناب��ع 
طبيعي و آبخيزداري اسدآباد اجراي طرح 
احيا و اصلاح مراتع در اين شهرستان نسبت 
به سال گذشته سه برابر افزايش يافته است. 
بهزاد شللاهمرادي مدير اداره منابللع طبيعي و 
آبخيزداري اسدآباد با بيان اينكه امسال با مشاركت 
مردم اجراي كپه كاري و بذركاري در عرصه منابع 
طبيعي شهرستان در قالب احيا و اصاح مراتع در 

دست اقدام است، گفت: براي اجراي اين طرح و قرق مرتع و كپه كاري و بذر كاري با مشاركت مردم سه روستاي 
حبشي، كمك سفلي و حاجي آباد هدفگذاري شده كه در حال حاضر به صورت خودكفا اجراي اين طرح در 
۱۰۰ هكتار از عرصه منابع طبيعي روستاي حبشي انجام گرفته است.  وي با بيان اينكه به نسبت سال گذشته 
طرح كپه كاري و بذر كاري در عرصه منابع طبيعي شهرستان با افزايش سه برابري همراه شده است، تصريح 
كرد: سال گذشته تنها ۷۰ هكتار كپه كاري و بذر كاري در عرصه منابع طبيعي شهرستان انجام گرفت اما 

امسال با مشاركت مردم ۲۱۰ هكتار كپه كاري و بذركاري در قالب اصاح و احيا مراتع انجام خواهد شد.

 اجراي طرح بازيافت گازهاي فلر 
مجتمع پتروشيمي زاگرس

 آماده سازي زيرساخت هاي 
جذب سهميه آب از سدهاي البرز

عمليات اجرايي     بوشهر
پروژه بازيافت 
گازهاي فلر مجتمع پتروش�يمي زاگرس در 
آييني ب�ا حضور رئي�س س�ازمان حفاظت 
محيط زيس�ت در بوش�هر آغ�از ش�د. 
علللي سللاجقه رئيللس سللازمان حفاظللت 
محيط زيسللت كه براي افتتاح عمليات اجرايي 
پروژه بازيافت گازهاي فلر مجتمع پتروشلليمي 
زاگرس به استان بوشهر سللفر كرده بود، گفت: 
تغيير اقليم در حال رخ دادن اسللت و به تبع آن 
تغيير تنوع زيستي و فرهنگي نيز در حال انجام 
اسللت.  وي در ارتباط با آغاز عمليللات اجرايي 
پروژه بازيافت گازهاي فلر مجتمع پتروشلليمي 
زاگرس بيان كرد: بللا تحقق اين پللروژه از هدر 
رفت سرمايه  كشللور جلوگيري و افزايش توليد 
مجتمع پتروشيمي زاگرس به ميزان ۶ هزار تن 
تحقق پيدا خواهد كرد.  معللاون رئيس جمهور 
افزود: اين پروژه همچنين منجربه جلوگيري از 
توليد ۳۰ هزار تن مونوكسيد كربن خواهد شد 
كه در كاهش ميللزان آلاينده هاي منطقه تأثير 
بسزايي دارد.  ساجقه ادامه داد: پروژه بازيافت 
گازهاي فلللر مجتمع پتروشلليمي زاگرس كه 
بعد از مجتمع بيد بلند بهبهان دومين مجتمع 

كشور در اقدام براي خاموشي فلرها است، نقطه 
تحولي در صنعت و به منزله آشللتي طبيعت با 
صنعت محسوب مي شود.  وي گفت: شهروندان 
وقتي از كنار فلرها عبور مي كنند ديدن مشعل ها 
براي آنان زجرآور است كه خاموشي آنها گامي در 
جهت تحقق خواسته آنها مبني بر تبديل فلرها 
به ارزش افزوده اسللت.  رئيس سازمان حفاظت 
محيط زيست در اهميت پروژه خاموشي فلرها 
افزود: اين پروژه به عنوان دستاوردي ارزشمند در 
حوزه محيط زيست به عنوان نخستين گزارش اين 
حوزه در هيئت دولت ارائه خواهد شد.  ساجقه 
ادامه داد: با وجود پيوست هاي اجتماعي، صنعتي، 
فرهنگي و محيط زيسللت اثبات مي شللود ورود 
صنعت به زندگي شللرايط زندگي بهتري براي 
شللهروندان ايجاد مي كند.  مديرعامل شركت 
پتروشيمي زاگرس نيز در اين مراسم گفت: آغاز 
عمليات اجرايي پروژه بازيافت گازهاي فلر مجتمع 
پتروشيمي زاگرس سالانه ۶ هزار تن به ظرفيت 
توليدات اين مجتمع افللزوده و منجربه كاهش 
سللالانه ۳۰ هزار تن مونوكسلليد كربن خواهد 
شد.  متين ديداري گفت: تمام عمليات طراحي 
و اجرای پروژه با توان و همت متخصصان داخلي 

محقق شده است.

م�ل  عا ير مد    البرز
شركت آبفاي 
البرز با اشاره به اختصاص سهميه ۵۵ ميليون 
مترمكعبي آب از سدهاي اميركبير و طالقان 
به اين اس�تان، از آماده شدن زير ساخت ها 
اي�ن س�هميه خب�رداد.  ب�راي ج�ذب 
ذوالفقار مهدي زاده مدير عامل شللركت آبفاي 
البرز گفت: شهريورماه سال گذشته ۵۵ ميليون 
متر مكعب سللهميه جديد آب از سللوي وزارت 
نيرو از سللدهاي اميركبير و طالقان براي استان 
البرز به تصويب رسيد كه بخشللي از آن مربوط 
به غرب و جنوب استان شللامل شهرستان هاي 
ساوجباغ، نظرآباد و اشللتهارد است.  وي افزود: 
مسئوليت تأمين زير ساخت شامل احداث شبكه 
انتقال و تصفيه خانه براي ۲۰ ميليون متر مكعب 
از اين ميزان آب برعهده شللركت آب منطقه اي 
استان البرز اسللت كه در حال برگزاري مناقصه 
است.  مديرعامل شركت آبفاي البرز با بيان اينكه 
متولي تأمين زير ساخت ۳۰ ميليون مترمكعب 
مابقي اين سللهميه بر عهده شركت آبفاي البرز 
است، تصريح كرد: سال گذشته قبل از اباغ اين 
سهميه ۵۵ ميليون متر مكعبي، عمليات ساخت 
يك تصفيه خانه با آبدهي حدود۶۰۰ ليتر بر ثانيه 

آغاز شده كه اكنون پيشرفت فيزيكي اين پروژه 
۸۰ درصد است.  مهدي زاده افزود: در صورتي كه 
اين پروژه به اتمام برسد سهم تخصيصي كه براي 
كانشهر كرج اختصاص يافته است در كوتاه ترين 
زمان ممكن مورد بهره برداري قرار مي گيرد.  وي 
با اشاره به اينكه تا پايان سللال جاري اين پروژه 
آماده بهره برداري آزمايشللي است، خاطرنشان 
كرد: افتتاح تصفيه خانه جديد كرج در اوايل سال 
آينده خواهد بود.  مديرعامل شركت آبفاي استان 
البرز گفت: اكنون حدود ۷۷ درصد آب مصرفي 
استان البرز از چاه هاي فعال استان و مابقي آن از 
آب هاي سطحي تأمين مي شود.  مهدي زاده تأكيد 
كرد: استاندار البرز در تاش است عاوه بر سهميه 
تخصيص داده شده آب به البرز سهميه جديدي از 
محل سدها براي استان جذب كند.  اين مسئول 
گفت: هدفگذاري كه استاندار البرز دارد اين است 
كه بايد سهم البرز از آب سللطحي به ۵۰ درصد 
برسد كه اقدام بسيار مناسبي است.  مهدي زاده 
افزود: در صورتي كه زير ساخت هاي ۵۵ ميليون 
مترمكعب وارد مدار شللود و تخصيص جديدي 
داشته باشيم با هدفگذاري استاندار البرز مصرف 
آب استان به صورت ۵۰ درصد زيرزميني و ۵۰ 

درصد به آب هاي سطحي خواهد رسيد. 

  هم�دان: مراسم وداع با پيكر مطهر شللهيد مرتضي آقايي از شهداي 
جاويدالاثر دوران دفاع مقدس استان همدان كه به تازگي پس از ۳۳سال 
چشم انتظاري توسط كميته جسللت وجوي مفقودين تفحص شده و به 
وطن بازگشت بود با حضور اقشار مختلف مردم برگزار شد.  مراسم تشييع و 
خاكسپاري اين شهيد معزز روز گذشته بعد از اقامه نماز جمعه با حضور مردم 

شهيد پرور همدان در گلزار شهداي اين شهر برگزار شد. 
  خراسان شمالي: كام تشنه ۱۸ روستاي خراسان شمالي در شهرستان هاي 
راز و جرگان و مانه و سللملقان با افتتاح پروژه آبرسللاني با مشاركت بنياد 
نيكوكاري فرهنگي ابراهيمي، قرارگاه محروميت زدايي سپاه و آب و فاضاب 

خراسان شمالي كه در روستاي »اشرف دره« برگزار شد، سيراب شد. 
  خراسان جنوبي: مسللئول حوزه پژوهش اداره كل ميراث فرهنگي، 
گردشگري و صنايع دستي خراسللان جنوبي از ثبت صابون پزي سنتي 
بيرجند خراسان جنوبي در فهرست ميراث ناملموس )معنوي( خبر داد.  
سيد احمد برآبادي با اشاره به قدمت، كيفيت و دوام صابون هاي بيرجندي 
به عنوان مهم ترين ويژگي افزود: پخت صابون براي قوام بهتر و بالا رفتن 
كيفيت بيشتر محلول صابون، حدود ۱۰ ساعت به طول مي انجامد. اين 
مدت زمان لازم و كافي براي پخت آرام و نظارت و بررسللي مرتب محلول 
صابون به لحاظ ميزان قليايي بودن و نگهداري PH مطلوب و استاندارد آن 

را در اختيار استاد صابون پز قرار مي دهد. 
  آذربايجان شرقي:مديركل ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي 
آذربايجان شرقي از برگزاري جشنواره شب چلّه در شهرستان هاي اين استان 
خبرداد.  احمد حمزه زاده گفت: در اين راستا دومين جشنواره شب چلهّ با 
محوريت پخت غذاهاي محلي، سفره آرايي و ميوه آرايي و لباس هاي سنتي 

شهرستان شبستر روز پنج شنبه در ورزشگاه ديزج خليل برگزار شد. 
  خراس�ان رضوي: با حمايت آسللتان قدس رضوي از يك شللركت  
دانش بنيان، طرح توسللعه توليد كنتورهاي هوشمند با هدف جلوگيري 
از هدر رفت آب در بخش هاي كشاورزي و خانگي آغاز شد.  مجتبي بهنام 
تقدسي مديرعامل شركت صنايع پيشرفته رضوي گفت: با حمايت آستان 
قدس رضوي از اين شركت دانش بنيان، پيش بيني مي شود سالانه ۲۰ هزار 
كنتور هوشمند توليد شود كه در مجموع سالانه بيش از ۲۰ ميليون دلار 

صرفه جويي ارزي نيز به همراه خواهد داشت. 
  كرمانشاه: مديرعامل شركت آب و فاضاب كرمانشاه گفت: بارندگي هاي 
امسال اسللتان تاكنون بيانگر كاهش ۵۰ درصدي نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته است.  علي رضا كاكاوند افزود: سال گذشته در كل كشور در اين رابطه 
مشكل داشتيم كه در اين بين استان كرمانشاه بيشترين كاهش بارندگي را داشت 

به طوري كه حدود ۳۷ درصد ما نسبت به ميانگين كاهش بارندگي داشتيم. 
  گلستان: همزمان با سفر رئيس قوه قضاييه به استان گلستان، ۱۲۰نفر از 
زندانيان آزاد شدند.  در مراسم بازديد رئيس سازمان زندان ها از زندان گرگان، 
۱۲۰ زنداني با استفاده از كمك هاي خيرين و تأمين بدهي آنان و همچنين 

استفاده از تأسيسات حقوقي و ارفاقات قانوني از زندان آزاد شدند. 
  هرمزگان: به گفته معاون بازرگاني شركت پالايش نفت بندرعباس 
تاكنون بالغ بر ۶۹۰۰ قطعه از طريق مهندسي معكوس، داخلي و بومي سازي 
شده است.  بهرام پور افزود: ساليانه در حدود ۱۵۰ قطعه به روش مهندسي 
معكوس در شركت پالايش نفت بندرعباس با همكاري شركت هاي دانش 

بنيان و توليد كنندگان داخلي بومي سازي مي شود. 
   ايلام: استاندار ايام گفت: تاكنون بيش از ۱۰۵۰ ميليارد تومان در استان 
با مشاركت بخش خصوصي سرمايه گذاري انجام شده و اين مبلغ تا پايان سال 
به ۱۲۰۰ ميليارد تومان افزايش مي يابد.  حسن بهرام نيا در نشست بررسي 
طرح هاي اقتصادي بنياد بركت در استان افزود: بنياد بركت به عنوان يك نهاد 
انقابي در راستاي توانمندسازي اقشار محروم جامعه با ارائه تسهيات ارزان 

قيمت و ايجاد طرح هاي اشتغالزايي خدمات مطلوبي انجام داده است.

توسعهچابهار
دردستورويژهكاردولتاست

به گفته معاون رئيس جمهور، دولت سيزدهم به طور جدي به توسعه 
منطقه چابهار و اس�تان سيستان و بلوچس�تان، از منطقه زابل تا 
جنوب اين استان توجه داشته و نه تنها به موضوع محروميت زدايي 
در اين اس�تان مي پردازد بلكه اين منطقه مي تواند در پيش�رفت 
همه كش�ور نقش بس�يار تعيي�ن كنن�ده و راهبردي ايف�ا كند. 

    
محسن رضايي، معاون رئيس جمهور در سفر به سيستان و بلوچستان، با بيان 
اينكه در ادامه سفر آيت الله رئيسي براي پيگيري مصوبات سفر رئيس جمهور 
و همچنين در جهت بررسي برنامه هايي كه طي چهار ساله دولت براي اين 
منطقه داريم به چابهار آمده ايم، گفت: چابهار، نخستين دروازه ورود به ايران 
و پايتخت دريايي كشور به شمار مي رود. متأسفانه قبل از انقاب، به دليل 
سياست هاي استعماري كه وجود داشت نمي گذاشتند اين منطقه به مركز 
كشور وصل و كريدور شمال به جنوب ايجاد شود. بنابراين نگذاشتند چابهار 
توسعه پيدا كند.  وي ادامه داد: بعد از انقاب هم به دليل تحميل جنگ و 
تحريم ها فرصت نشد تا از اين كريدور و اين دروازه توسعه اقتصادي ايران 
استفاده كنيم.  رضايي تأكيد كرد: در اين دولت به طور جدي درصدد هستيم 
كه منطقه چابهار و استان سيستان و بلوچستان، از منطقه زابل تا جنوب 
اين استان پيشرفت كند و نه تنها موضوع محروميت زدايي در اين نقطه رفع 
شود، بلكه چابهار در تحول كل كشور نقش بسيار تعيين كننده و راهبردي 
داشته باشد.  معاون رئيس جمهور گفت: يكي از چهارده پروژه اي كه در حال 
تصويب آن  هستيم، در همين منطقه چابهار خواهد بود و در اين سفر بررسي 
خواهيم كرد كه ببينيم اين مگاپروژه در چه نقطه اي و در چه ماهيتي اجرايي 
شود.  وي با بيان اينكه زيرساخت هاي بسيار خوبي در چابهار ايجاد شده 
است، تصريح كرد: جاي اميدواري است كه بتوانيم يكي از پروژه هاي بزرگ 
كشور را در همين منطقه عملياتي كنيم. لوله گازي كه از منطقه سيستان 
و بلوچستان گذشته و قرار است به عنوان پروژه صلح از چابهار بگذرد، خود 
يك منبع بزرگ براي توسعه اين منطقه و سواحل مكران به شمار مي رود.  
رضايي افزود: انتظار ما از منطقه آزاد و مجموعه پتروشيمي اين است كه 
يك مجموعه همراه با صنايع پايين دستي و با استفاده از آخرين فناوري ها 
و خصوصاً تجاربي كه در صنعت پتروشيمي كشور داريم ايجاد كند.  ضمن 
اينكه دولت از اين موضوع به صورت جدي حمايت خواهد كرد و مصمم 
هستيم كارها با سرعت بيشللتري انجام شللود تا در همين دولت شاهد 
پيشرفت چابهار باشيم تا بتوانيم از توليدات اين خطه براي مصارف داخلي، 
صادرات و صنايع پايين دستي استفاده كنيم.  به گفته معاون رئيس جمهور، 
ظرفيت هاي خوبي در همسايگي سيستان و بلوچستان وجود دارد و برنامه 
دولت مردمي اين است كه از اين ظرفيت هاي اقتصادي به صورت متقابل 
استفاده كنيم.  رضايي با بيان اينكه ميزان تجارت ايران با كشور پاكستان، 
پايين است، گفت: اين ميزان را با فعاليت هاي دريايي افزايش مي دهيم و 
درخصوص اقيانوس هند نيز بايد بگوييم كه رابطه مشتركي با پاكستان، هند 
و عمان داريم.  معاون رئيس جمهور تأكيد كرد: شوراي همكاري اقيانوس 
هند را فعال تر خواهيم كرد و در واقع اقيانوس هند در اين دوران مي تواند 

يكي از كانون هاي تمدني بزرگ جهان شود. 

حمايتازبافتتاريخييزد
نيازاولگردشگريكويرنشينان

هجدهم تيرماه ۱۳۹۶ بود كه كميته ميراث جهاني يونسكو در چهل و 
يكمين نشست خود در كراكوف لهستان، با اجماع اعضا، بخشي از بافت 
تاريخي شهر يزد را در فهرست ميراث جهاني ثبت كرد و با اين اتفاق، 
اين بافت به عنوان نخستين پرونده يك شهر تاريخي ايران در فهرست 
جهاني به ثبت رسيد. در همان موقع مسئولان قول ها و وعده هاي زيادي 
براي حمايت از اين بافت تاريخي دادند اما هنوز چند ماهي نگذشته 
بود كه بافت تاريخي يزد هم مثل صدها اثر ديگر به دس�ت فراموشي 
سپرده شد، تا جايي كه حالا به جاي پيش�رفت و آمادگي اين منطقه 
براي ميزباني از گردشگران داخلي و خارجي، درگير مشكلاتي مانند 
مرمت بناها و تغيير كاربري ها، ايجاد سرويس هاي بهداشتي عمومي، 
تأمين روشنايي و نورپردازي ها، جمع آوري زباله و نخاله هاي رها شده 
در كوچه پس كوچه هايش و معضلات ديگر است.  با اينكه طي سال هاي 
اخير اعتبار خاصي براي نگهداري از بافت تاريخي يزد در نظر گرفته 
نمي شد اما در سفر اخير رئيس جمهور به اين استان قرار شده بودجه 
مناسبي به اين بافت اختصاص يابد تا بتواند نيازهايش را مرتفع سازد. 

    
اسللتان يزد ۲ هزار و ۲۷۰ هكتار بافللت تاريخي و ۶ هللزار و ۵۰۰ اثر 
تاريخي، فرهنگي و طبيعي دارد كه از اين تعداد تاكنون، حدود يك هزار 
و ۹۰۰ اثر در سطح ملي و پنج اثر هم در فهرست ميرات جهاني يونسكو 
به ثبت رسيده است.  از ميان آثار ثبت شده مي توان به ۲۰۰ هكتار بافت 
تاريخي يزد، باغ هاي دولت آباد و پهلوان پور مهريز و قنات هاي زارچ و 
حسن آباد مشير و دهنوست اشاره كرد كه نام اين استان را بيش از پيش 
در جهان پرآوازه كرده است.   يزد بعد از ونيز ايتاليا، دومين شهر تاريخي 
جهان است كه بخشي از بافت قديم آن كه ۷۵۰ هكتار وسعت دارد به 

دليل ارزش تاريخي در يونسكو ثبت جهاني شده است. 
اما در كمال تأسف بايد گفت اين اثر منحصربه فرد تاريخي و جهاني كه 
نياز به مراقبت دارد، به خاطر بي توجهي ها و تأمين نشدن بودجه لازم 
رو به فرسايش و خرابي رفته و در سفر اخير رئيس جمهور به يزد، يكي از 

مهم ترين درخواست ها تأمين اعتبارات براي حفظ اين بافت بود. 
   حمايت ها در حد حرف نباشد

با اينكه صنعت گردشگري و پرداختن به زيرشاخه هاي آن از اولويت هاي 
دولت سلليزدهم عنوان شللده و در صحبت هاي رئيس جمهور و ديگر 
مسئولان دولتي بارها شللنيده ايم اين صنعت مي تواند جايگزين نفت 
شود و عاوه بر اشللتغالزايي، ارزآوري خوبي هم داشته باشد، اما هنوز 

اتفاق خاصي در اين رابطه نيفتاده. 
ناگفته نماند حمايت از ميراث تاريخي و فرهنگي كشور در دولت هاي 

قبل هم وجود داشت، اما در حد حرف و وعده و وعيد، و ديگر هيچ. 
به عنوان مثال وقتي بافت تاريخي يزد به ثبت رسيد برنامه هاي زيادي 
براي حمايت از آن و جذب گردشگر ارائه شللد اما امروز و بعد از گذشت 
حدود ۱۴ سللال، اعتباراتي كه به اين بخش تعلق مي گيرد آنقدر ناچيز 
است كه نمي تواند كمترين تأثيري در نگهداري آن داشته باشد، چه برسد 
به انجام كارهاي تبليغاتي و اجراي برنامه هاي ويژه.  در بي خيالي مسئولان 
همين بس كه اعتبار ويژه اي كه سللال ها قبل براي حفاظت از اين بافت 
تاريخي در بودجه مصوب شده بود، امسال از رديف بودجه خارج شده و به 

اين ترتيب اين بافت جهاني مي ماند و حرف ها و وعده هاي بي عمل. 
   بافت تاريخي تشنه توجه دولتي ها

در سفر آيت الله سلليدابراهيم رئيسللي، رئيس جمهور به يزد، يكي از 
درخواست هاي مهم مسئولان استاني توجه ويژه دولت به بافت تاريخي 
يزد بود.  در همين رابطه اسللتاندار يزد با بيان اينكلله تزريق اعتبارات 
قطره چكاني براي حفاظت، مرمت و احياي اين بافت تاريخي ارزشمند، 
كارساز نيست، گفت: »يكي از درخواست هاي استان از هيئت دولت، 
اختصاص رديف اعتباري ويژه براي احيا و مرمت بافت تاريخي يزد بود 
كه اعتبار ۵ ميليارد توماني كه چندين برابر اعتبار فعلي اين بافت است، 

براي استان مورد موافقت قرار گرفت.«
مهران فاطمي بر ضرورت مديريت يك پارچه بافللت تاريخي يزد تأكيد 
كرد و ادامه داد: »بايد تاش كنيم رونق را به بافت تاريخي يزد برگردانيم 
و درصدد هستيم كه اولين منطقه ويژه گردشگري كشور را در يزد ايجاد 
كنيم. البته اين اقدام نيللاز به اقدامات كارشناسللي، تصويب و در نهايت 
طي شدن فرآيندهاسللت كه اميدواريم اين مطالبه در سفر هيئت دولت 
به اسللتان يزد مورد توجه قرار گيرد.« با اينكه قرار شللده اعتبار خوبي به 
بافت تاريخي يزد اختصاص يابد، اما آرزو اين است كه اين مصوبه هم مثل 
مصوبات قبلي بر روي كاغذ نماند و در كمترين زمان عملي شود چون بافت 
تاريخي يزد با چالش هاي زيادي مواجه است.  ايجاد مسيرهاي دسترسي 
مناسب، كف سازي و بدنه سازي ها، مرمت بناها و تغيير كاربري ها، ايجاد 
سرويس هاي بهداشتي عمومي، تأمين روشنايي و نورپردازي ها، جمع آوري 
زباله و نخاله هاي رها شده در كوچه پس كوچه هاي بافت از جمله دردهايي 
است كه بافت تاريخي از آنها رنج برده و هرگز زيبنده يزد نيست با چنين 

شرايطي ميزبان مهمانان و گردشگران خارجي و داخلي باشد.

پوشش۱00درصدي
طرحتوانبخشيدرايلام

مدي�ركل بهزيس�تي اي�لام از پوش�ش صد درص�دي طرح 
توانبخش�ي مبتن�ي ب�ر جامع�ه در اين اس�تان خب�رداد. 
زهرا همتي مديركل بهزيسللتي ايام با اشللاره به پوشش صددرصدي 
طرح توانبخشي گفت: دسترسي آسان افراد داراي معلوليت به خدمات 
توانبخشي، توانمندسازي، عدم تمركززدايي خدمات به افراد معلول در 
مناطق شهري و كاهش مراجعه اين قشر به مراكز بهزيستي در شهرها 
براي دريافت خدمات، از جمله مهم ترين مزاياي طرح توانبخشي مبتني 
بر جامعه اسللت.  وي افزود: اين طرح پوشش مناسللبي داشته و با اجرا 
در ۴۹۴ روستاي اسللتان ايام تمامي افراد داراي معلوليت اين مناطق 
شناسايي شده اند.  مديركل بهزيستي ايام با بيان اينكه از بين افراد داراي 
معلوليت شناسايي شده، جسمي و حركتي بيشترين نوع معلوليت بوده 
است، تصريح كرد: از مجموع اين افراد ۲ هزار و ۴۸۳ نفر معلول جسمي 
حركتي، يك هزار و ۲۸ نفر بينايي، يك هزار و ۱۷۳ نفر معلول ذهني، ۶۷۲ 
نفر معلول شنوايي، ۱۶۱ نفر گفتاري و ۲۳۴ نفر نيز بيمار رواني هستند. 

يادمانشهدايگمناماردبيل
ساماندهيميشود

به گفته مديركل حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس اردبيل 
محوطه اطراف يادمان شهدا در اين استان ساماندهي مي شود. 
علي واحد مديركل حفظ آثار و نشللر ارزش هاي دفاع مقدس اردبيل 
با اشاره به اينكه بهره برداري از يادمان هاي شهداي گمنام از موارد با 
اهميت است، گفت: اين مهم را با جديت در دستور كار قرار داده ايم تا 
شاهد تحقق اهداف مورد نظر براي ارائه خدمات مطلوب به خانواده هاي 
شهدا و اقشار مختلف استان باشيم.  وي افزود: ساخت محوطه اطراف 
يادمان شهدا نيز ساماندهي مي شود و تمام تاش بر اين است تا با در نظر 
گرفتن شرايط اقليمي و جغرافيايي يادمان هاي شهدا را با بهترين مصالح 
و در كم ترين زمان ممكن به اتمام برسانيم.  مديركل حفظ آثار و نشر 
ارزش هاي دفاع مقدس استان اردبيل ادامه داد: ضروري است كه براي 
حل مشكات خانواده هاي شهدا، رزمندگان و نيز جانبازان به صورت 
شايسته وارد عمل شده و آنطور كه شايسته جايگاه شهداي والامقام 

است عمل كنيم كه اين موضوع براي ما بسيار اولويت دار است. 

شيرازميزبانبرگزاريدورهآموزشي
شاگردانمكتبسليماني

مدير فرهنگ سازي ناحيه بسيج دانشجويي فارس از برگزاري دوره 
آموزشي شمس )شاگردان مكتب سليماني( با هدف تبيين مكتب 
حاج قاسم و تربيت كادر طراز انقلاب و تربيت راويان در شيراز خبر داد. 
سيدمصطفي موسللوي مدير فرهنگ سللازي ناحيه بسيج دانشجويي 
فارس گفت: دوره آموزشي شمس )شاگردان مكتب سليماني( با هدف 
تبيين مكتب حاج قاسم براي تربيت كادر طراز انقاب، تربيت شاگردان و 
همرزمان وي و همچنين تربيت راويان مكتب شهيد سليماني، با حضور 
اساتيد كشللوري و همرزمان اين شهيد برگزار خواهد شللد.  وي افزود: 
دانشجويان عاقه مند به شركت در اين دوره مي توانند مشخصات خود را 
به شماره ۰۹۰۲۱۳۹۲۸۷۸ در پيام رسان واتساپ ارسال كنند. موسوی 
تصريح كرد: منابع دوره شمس شامل كتاب هاي پرواز بغداد بهشت، اسرار 
سليماني، شرح دلبري، مالك زمان، سردار آسماني مي باشد كه دانشجويان 
براي سفارش كتاب به سايت طاقچه كتاب يا مركز پخش آفتاب به شماره 

۰۹۱۹۶۰۸۴۴۷۶ و ۰۹۲۲۹۳۰۲۹۴۵ تماس حاصل كنند.

   فارس    اردبيل     ايلام

درختكاري6500هكتاري
درقالبپويشمليجنگلكاري

عضو شوراي جنگل، مرتع و آبخيزداري     زنجان
مل�ي  پوي�ش  اج�راي  از  كش�ور 
جن�گل كاري در ۶۵۰۰ هكت�ار از مرات�ع كش�ور خب�رداد. 
فريبرز غيبي عضو شوراي جنگل، مرتع و آبخيزداري كشور در مراسم 
پويش هاي »هر ايراني يك درخت« و »هر شهيد هزار اصله درخت« كه 
در انتهاي پارك آبخيز گاوازنگ زنجان با بيان اينكه هر نهالي كه كاشته 
مي شود، باقيات و صالحات دارد و تا عمري كه درخت اكسيژن مي دهد و 
زيبايي دارد، به پاي كسي كه كاشته نوشته مي شود، گفت: به ياد رفتگان 
و زندگان بذر بكاريد، زيرا اين رسمي است كه در قبل از اسام داشتيم و 
بعد از اسام نيز داريم.  وي با اشاره به اينكه امسال يك پويش بذركاري 
همگاني در كشور آغاز شده است، افزود: در اين پويش قرار است ۶۵۰۰ 
هكتار در كشور انجام شود كه ۳ هزار هكتار در زاگرس و ۳۵۰۰ هكتار 
در ساير مناطق مانند زنجان كاشته مي شود.  اين مسئول با بيان اينكه 
۲۲ گونه گياهي با بذر كاشته مي شود، تصريح كرد: اين گونه ها پيشگام 
هستند و بسته به منطقه خود فرق مي كند و اكثراً داراي ميوه جنگلي 
هستند كه مي تواند برد اقتصادي داشللته باشد.  غيبي با اشاره به طرح 
جنگل كاري و بللذركاري اقتصادي، گفت: اين بللذركاري و نهال كاري 
معيشتي را براي ساكنان عرصه مهيا مي كند.  عضو شوراي جنگل، مرتع 
و آبخيزداري كشور با بيان اينكه برنامه امسال سازمان جنگل ها، ۳۶ هزار 
برنامه جنگل كاري در كشور با بذر و نهال براي توسعه جنگل است، افزود: 
از لحاظ جنگل در كشور فقير هستيم و بايد اندازه تعداد خانواده نهال و 

بذر بكاريم تا بتوانيم ايران اسامي را به آن جايي كه هست، برسانيم.

پيشرفت70درصديساختمجتمعفولادسازيقاينات
رئيس سازمان     خراسان جنوبي
صنعت، معدن 
و تجارت خراسان جنوبي گفت: كار ساخت 
واحد فولادس�ازي مجتمع فولاد قاينات با 
7۰درصد پيش�رفت فيزيكي ادام�ه دارد. 
جواد قناعت رئيس سللازمان صنعللت، معدن و 
تجارت خراسان جنوبي در بازديد استاندار از واحد 
فولادسازي مجتمع فولاد قاينات گفت: عمليات 
اجرايي ايللن مجتمع با ظرفيللت ۸۰۰ هزار تن و 
۴۵۰هزار مترمربع زيربناي كل در زميني به مساحت ۶۰۰ هكتار در سال ۱۳۸۵ آغاز شد.  وي افزود: واحد احياي 
آهن اسفنجي اين كارخانه در سال جاري با اشتغال مستقيم ۴۰۰ نفر و اشتغال غيرمستقيم ۴هزار نفر به صورت 
آزمايشي راه اندازي شد و واحد فولادسازي مجتمع فولاد قاينات نيز ۷۰ درصد پيشرفت فيزيكي دارد.  رئيس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبي تصريح كرد: واحد فولادسازي نيز بعد از راه اندازي براي ۸۰۰نفر 
اشتغال مستقيم و ۵ هزار نفر اشتغال غيرمستقيم به همراه دارد.  قناعت گفت: ميزان سرمايه گذاري بخش 

احياي اين مجتمع، مبلغ ۱۱۰ ميليون يورو و سرمايه گذاري بخش فولادسازي آن ۱۸۰ ميليون يورو است.


